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ments, the HalfIreed settlements and the reserve till two o'clock on the morning of the-
261

| @ Wers you alonet—A. Part of the time. Part of the time . Ross was with
me

Q¥ posted a proclumationt-—A. Yer 1 posted a proclamation from Crosier,
Beling thowo who had hesn foroed into rebellion that if they guve themselves nto the
charge of the police they wond b protacted. T posted thoss te.fue anc B SRS L
by the other road, in the most conspicuous places where I thought there would be
alascn of their beig seen, oo in Hngtish and.the other in French. T sotisel feipassite
the road afterwards that these notices were nearly all tor down. T went over the roud
on the moming of the 26th, to se if the French Half-breeds were trying to intercept
Major Crozier. th We were about the place where the battle took
place. T was about thirt, urds on ahesd of Ross, and wn Todisn suddenly
Jumped alongside of n

o
d, and, as he was captured first, I thought it was best

sixteen or twenty of them all
to give up quietly

Who appeared to be the leader of the party ?—A. Galriel Dumont.  There
wero about 16 o 20 of thom, part Hltbroeds and. part Tudiane. vore taken to
Duck Lake and put in the Tr‘]l‘"hlp]l office till the morn nd an armed guard was
placed outside the building that night. _\Ilmh \lnnkmnn xsevmc(l to be in chnrgo of
Duck Lake at that time.

Q. How nen would be at Duck Lake at that time !
taking into consideration those who were acting as outside
were removed upstairs, in what had been Mitchell’s house.

Q During that day did ore come in?—A. At laced upstairs,
about noon or shortly before, a lot of Half-breeds and some lmhaux came from Batoche
with the prisoner in command, that would be some time about noon.

A. 80 or 100, that is,
rd. In the morning we

The acoured wns i command, how did you come to that concluson t—A. That
morning he interviewed me and Ross, and talked to us ; he brought Bourget with bim,
he wwnr‘(] to have control and M]\l’d the qmwuoux 1 was down stairs afterwards for a
few s, and I saw the prisoner beckoning to the men to fall in line, and they foll

tlioa]

Q. He was giving commands?—A. Yes.

After um were reinforced how many men Imd they altogether =—A. I should
say about 400, taking both Indians and Half breed

Q. How many Tndians !

About 150 Indians altogother.

Q. Did you sce any of the prisoners on tho 20th 1-—A. Lash, Tomplius, Simpson,
MeKean and Woodcock were brought up into the s rom. We h ard some report
of Mackey having come nea tho building, and being ordered back by Dumont. In the
afternoon, looking towards the west, we oticed them ranning lom\rdx Carlton. Shortly
ater that, all ik iva -:h except what I would call a fair sized guard, who remained
around the Luilding, went in the same” direction. Shortly after the' prisoners heard
fiing, T myself did not hear i, T heard the sound of o cannon,thnt s all T can swear t0.
In about an hour or an hour and ahalf, they returned bringing @ wounded prisoner,
Howots, with them ; o ws kot through’ the leg.sud. haninarcd tas i Bl il e
musket or something. 1 dressed his wound, and the prisoner came upstairs and talked
to us about the battle. He said that ourselves as prisoners ni ;ht have heen sent into his
hands to show future people in what way he had conducted the war, pointing to the woun-
ded prisoner and saying chat e wsed that wan humancly. Ho swid the voluntaers and th
police fired first. 1 told him that from what T knewof Major Crozier, he did not intend
e st that he had ola me s 1. suggasied that perhaps a gun had gone off by




28

accident, and the prisoner admitted that that was perhaps so, but that one shot cansed
the start. He called on his men in the name of God or the Supreme Being : T say
wnto you fire,” and he explained that the troops were beaten by the bravery of his own
soldicrs.

Q. At this time were the stores looted 1—A. They were not looted when we went
there, but before we left they were cleared out.

Q. You were taken to Carlton on what day 1—A. On the 3lst of March we left
Dack Lake for Carlton.  When we got ont in the yard Riel was there in person ; some
were getting into sleighs, when he told us to march.

Q. Who was in command of the party that took you?—A. Monkman, When we
g0t to Carlton, we remainod there till the 3rd of April, we were then moved to Batoche,

was in command in taking you to Batoche!—A. André Jobin. In Ba-

referencn to Ros and the ohr prisonors, secing what 1 could do towarls gotting an
exchangs. ~ Riel came upstairs and told mo he could not see things in the sume light,
but that he would exchange us for Clarck, Sproat and McKay.

. Tho Ho. Luwronco Clark 1A, Yes; T said that coukd not be done.

Q. How were you treated as a prisoner !—A. Tn the early part well, as well as
men could be under the situation, but after that, when we were taken down into the
cellar, we could not have been treated worse.

Did they take extra precaution at the time of Fish Creck1—A. There was
always o home guard left around tho buildings. Just after the Fish Crosk fight, the
Indians came back earlier, and alarmed me as regarded the safety of the prisoners. T
thought as long as the Haltbreeds were there, the mmh could not gt at us, bat it
‘the home_guards were t hen the India rier, they might
mv«wcre tl\v prisoners.  After l" ish Creek fight, I ‘wrote m ng him for an
intery that would be about Ah- 26th of \nnl had a long talk w h him about the
pnml\en "1 told him ‘about, the Indian w if he

ould allow me to see the General or Irvine, to try and effect an efused

e

yousay to him 1—A. Tsaid: What do you want to keep us for ? T said:
1 suppose you wish that if you or your council getnto.dang
prisoners for that purpose. Riel said : Yes, certainly. 1 said to h
and see either Irvine or the (.mml ok getting an exchange. I said
wictory at Fish Crock and ke, And T Let me go and try for terms.
Ho anid that ho hud gained two S vioturio, ho wonld ot allow me fo

: We must have another battl f we gain another bettle,
o terms will bo botter, And he $3id - Tf e Jooss i, the terms wil e the same 6 mow
He said that after another battle, he would allow me to go. From that day, T was
Taiting expecting that another batile would occur. O the Tast day, that would be the
12th of May, he came to the cellar and ealled my name in a hurry, and as T was getting
out, o a1 rest of the prisoners that he was sending me to the General with that
message. 1 think the paper is ther

Q. Ts that the paper 1—A. Yes, that is the
(Baper shown to witnns)

ssage T carried out that morning

Did you seo the prisoner right after that ?—A. Yes, right at the council
‘chamber of Batoche, At the sume timo tht he wrots ansthor message for Jackson to
take, T took the message to the General, T also saw him write that one for Jackson.

Q. Is that it (shown witness) ?—
Q. He gave that toJackson the same time he gave you yours I—A. Yes, at the same

. Yes, that is the one that Jackson carried.



time ; one of us was supposed to g0 ono way and the ather the other way, I rode {o the-

ral with that on horseback, the prisoner went with m e passed me through

B s . T ot ons, coachod the geceesl st givs his the nm he read the note and
T asked him to write a note to Ricl. He wrote that note

T think that note is among the papers there. Instead of allow-

ing me to go back into the cellar the prisoner made me go into the church, nd ho put an

english-speaking Haltbreed and an Indian to guard the church. ~Tn about half an hour
or s0 Riel called for me and I went with hin among the women n.n(l froghete
He wrote several notes, but none of them seemed to please him and he tore them up,

except one which seemed to suit him. T sat talk
and then I began to 1\sk )ul-\ whether it mmhl ot Im better to let me see and try what
terms T could get. t he could come w and see the General. After talking
« long time he left plydi e gy el hut as T do
not alk French [ had to le the prisoner explain to Gabrie
Finally he said there was a great deal to consider, it would then be about one o'clock

ahoat half past one olock bo had nearly agree to what  propased he should do. The fiste

then I x»ega\u and he at once turned to and asked me what that mean I told him that
some of o Tndians must have started t; T told him if ho would writea note o tho
General, thanking him and say nothing a fighting, but leave it to me, I would get the
firing stopped if possible, anyway T would see what could be dove. 15 e sl L I
and asked me to take it. 1 asked him to pass me through the lines.

g with him till he had. fink

his ot

Q. That s thenote 1. ¥

and gave it to me ; he went part of the way with me ¢
B8 8 it own rife pits, the firing was pret
ll overiook him, e was on horsebncl
to where he was.  When I ¢
envelope,

i e e B RAG postion
Gy heavy. . Riel weat, down tnte's 1o el

2 of his men had left the rifle pits and gone
ue up to him, Riel asked for the note and put it into an

2%

Q. Ts that the envelope I—A. Yes

Q. Arethose words the wordshewroteupon the envelope?—A. Yes, hetook the note out
of my h.u.m and wrote those words on the outside in my presence. He ordered the men
who had left the rifle pits to go back again and they went back along with me ; T continued
on, went to the General and gave b T did not call hi
randum on the outside of the note till night time. I asked
and he said that the Sioux started it, but that if Riel would get
that he would order his
further. There was not tin

2 to stop firing
en to remain where they were and they would not advance any
to write a letter and [ went back and it took a long
to find Riel ; 1 went among the women and the children and 1 found him. _The firin
s geting warm, | told him what the General had said, that if he would order his men
to stop the frng ho would do thosame Aml that ho could come with me personally o the
B eal Fie ot o Ui here are not many minutes to waste it
you want to callthe councl ogotha Il them il It s e B I N
prisoner said : * 1t is not necessary t0 call the council.” He said he would do as T wished.
Foaid 7ou sakuowledgayon hiuve the pover to
TS0 1 it Tox M o pove b o 1 g
T cannot o among these men and tell them to stop firing. He said : You know that. T
told him I would go back and explain how every thing stood and see if it was possible
for the General to stop his men at a certain_ position if he was willing to do as T wished
he w

5 i i il v aegiion AL Yom T ok mphanac el i G
he said.  He said that he could not accept it as a surrender, unless Riel ceased firing

T knew ho could not gt his men to cease firing. T went back to try and keep the troop
from getting at the women and children. I got the General to send a note to Riel offer
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ing the same terms as I had offered, that is that he should be kept safe till he had a fair
trial.

Q. Did he speak to you of his porsonal safety He bad vory Ltk to say about
the Half-breeds, as far a3 N“de ADAIE et e principal object

Q. Whatdid he ask you in regad to himself L —A. 1f T would explain what
ran personlly himself. He said to me that we knew that he never
course at the same time we had seen him carry a rifle on one occas
no danger as I co i

k he

uld look at it. He suggested that I should broach the ex

Church to the General, and it would give him a chance to broach the subject vhen he
came to be interviewed by the General. He would say that he was not to hlame,
council was to blame.

Q. During the time that you saw the prisoner there did you see him in com andt
He ordered the men into the its on_that occasion when son hem were leaving
H5 took one Halfbreed and tade him g0 back saying that ho would bo able to 1o
fighting with the troops at all events.

Q. When did you see him armed —A. Some time before the Fish Creck fight, iv
must have been about a week before. I was talking to Riel before the council chamber
one day, when a french Half-breed came up with the report that the troops were u-munz
Shortly ater, myself and the rest of the prisoners suw Jim s he pass th front of the
house quickly with the Half-breeds going towards the river armed,

Q. During the eight days you were in the cellar were you bound at any time t
They used to tie us up about supper time and leave us that
for the last cight days. Delorme came down and threatenod to shoot us if we were loose
when ho returned. They used to tie our hands behind our backs and release us in the
morning again.

Q Ttis sngwuh-(l to ask you if, when you were released on the 12th, anytling was
Gid o tho prsonerst—A. He told the other prisoners the message I took to the
General, that if the women and children were hurt or were wounded by the troops ho
would massacre the prisoners, or words to that effect, just the sume as was in the note.

By Mr. Jouxstox.

Q Was the 26th of March, the first occasion on which you saw the
A No, T saw him in the settlement since Inst summer off and on, but not to know Fhia
s T know him now

Q. How often did you see him from that time?—A. Perhaps ten or twelve times.

Q. Where did you see him —G. At the Batoche settlement, Prince Albert and
difforent plrts of the Prince Albert District,
Q. Were you present at any of the meetings 7—A. T never attended any. T was at
ey i meeting a few minutes, but I took no interest in it at al
fow minutes at Princo Albert1—A. Y i falo S At
prisoner at the end of the

, just

When did you comme take an interest in him?—A. When T went to

Garlton as o volantser and when T pmder took scouting.

Q. You went up from Prince Albert with the volunteers, how long did you remain
at Carltan 1A, At » day, and then I went through the settlement,

—
ke hen you lft Carlton, where did you go ?—A. Past the Tndian Reservo, Duck

wu:,;n}d;:hmugh the principal part of the French Halfbreed scttlement. I didn't go

/@ Youretumed when 1A Some times at night and some times in the day time.

/
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mer at Batoche LA, Til the 261h T did not go to Batoche,

. Sixteen or twenty Half-
g party.

Q. Did you see the

Q. Now you were prisoner, who took you prisoner?
roeds took we, Gabriel Dumont was rge of the scout

Q. How long were you priso you saw Riel and his men 1—A. From two
oulmk at morning 8l L00ak ook the saae day | i e e H pasli person from.
Batoc

Q. How long was he at Duck Lake before you saw him?—A. T saw him coming in
the yund.

s he the first
he was the first man I notice
Q. Were there others besides him 1—A. Yes.

Q. Was he mixed with the others T—A. No, he was more adva
e was by himself.

Q. How was he dressed 7—A. Large check common looking trousers as well as T
remember, about the same kind of tweed he wore most of the time. Riel was never very
particular about his dross

Q. How long was he there hefore he came to interview you and the other prisoners |
—A. T would say it might be perhaps half an hour.

Q. Did e come to see you or did he send for you!—A. He came to see Ross and
myself.

Q. To whom did he address himself first?—I do not know, I may have been the
spokesman.

Q. What did you say to him —2
T gave him another story.

. Wihint was the story I—
inquiries if the outfit was stopped

man that came o she yar1—A. You could not ses Ehe yaigy
I knew him by sight.

ced than the others

I did not tell him exactly what T was there for.

That T was tr
at his headquar

eavelling through the country making

ters.

. To get away from that place.
Not that T could see, he talked

Q. What was your object in telling that !

Q. Was the prisoner excited at that time !
reasonably, as ra er man.
Q. What did he say? How long were you engaged in conversation with him at that
Wina S 4. Juat while 1 sxplained him,
he tell you afterwards he had found out you were not telling the truth t—
A. Tdon't think he found it out for five wecks
Q. Did he say anything about the Church and State at that time t—A. Not at that

time.

Q. Did ho talk about the rebellion ? What did he say ? That was the last you saw of

him till you returned from Duck Lake?—A. No, after the battle was over he came up
us.

Q. Did he say that he was at that battle!—A. Yes, that he had ordered the men
e

Q. He said that Crozier fired the first shot 7—A. He said that the volunteers or
the policemen fired the first shot. I said that I knew that Crozier would not fire the first
shot, that perhaps ono wont off by accident. ‘Then he admitted that it might bo so. - Ho

10 _stress on the first shot being fired.
Q. How long did you talk with him at that time !—A. Quite a long time.

Q. How long 1—A. T could not say as to the time at all.
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Q. How long did you converse with him 1—A. He talked to us prisoners.

Q. How many of you?—A. Myself, Lash, the two Tomkins, Ross, MeKean ak
Woodcock.

Were the wounded prisoners with you at this time t—A. Chal
dresso his wounds. The prisoner asked him some questions.

Q. What did he ask him asked him whether he knew the Hon. Lavr
Clark was nmong the volunteers, that was the principal thing.

Q. Did he give directions how the wounded man was to be treated 1—A. H
by el Hoped and expected T would do the best T could for the wounded
prisoners.

Q. You sy you were speaking to im o considerable ime, did e at (s time strike
you s eing excfed or excitable, or vas e calm e was ool enough, a little elated
‘at his vietory.

Q Did ho speak of dividing the Teritorie Ho mentioned aliout the Half-
oo making certain claims and told us that we e art of the

B s Do g 0 Cunade, and. that this wountry belonged to the Tndians and
eltiieds. T did ot take much interest in what he was saying, us T was dressing tho
wounded prisoner.

Q. Did you bear him talking of defeating the Government that time *—A. Not as
far as defeating the Government s concerned.

Q. What
said that we mi

id he say about it I—A. He told s what the ordinary claims were, and
it have been sent to show how he conducted the war.

). Do you know, did he say anything about saving the life of this “oumlwl man }—
A Ho said that he himself had stopped an Indian from killing that v d him
it as the ot of isng e Todhins and. €hat was-the way the Tndists it
kill & man when he was wounded.

Q. When had you a conversation with him again!—A. The next day I was down-
stairs a short time, and Tmet him and had a talk with i about the Tndinns, 1 told
him it was a bad thing to have anything to do with the In e said that he could
20t llp 1, that he wes compelld 40 use Tndians. T 601 i Chat he was awaro that he

could not con(ml the Indians.

Q. Who was present at that conversation 1—A. T was by myself just con
the door.

Q. Were there any others around ¢
they were armed.

out of

A. Some Half-bre

eds were stationed as guards,

During that occasion, or on any oecasion, did ho spenk of the Church or of
the Dominion of Canada -—A. No, nothing of any importance, except tocke.

Q. Wht did he sny at. Batoche sbout his Church 1o i S eSO
mention to the General that he was to be recognized as the founder of the new Church,
and that if the subject was mentioned to the General he could continue the subje
he met him.

ct when

Q. What did you understand by founding a new Church?—A. T understood itas a
sharp trick to got the upper-haad of the nforéunate Halfbroods.

Q. Did you understand that before?—A. I looked upon it in that light.

Q. Were there other Half-breeds listening to this conversation at Batoche !—A. Lot
o them wers stnding around, bt only an ok B
e

English to

Q Why did you think it was to get the advantage of the Hulf-breeds ?—A. T
sidered that he was using them for his own en. A =
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. Did you consider his actions eccentric!—A. He scemed intelligent, and in many.
ways a clever man.

Q What did ¥ to Gen
exactly what T knew Abost the s

al Middleton about this man —A. 1 told the General
tter.

id you tell the General th o had considerable influence over Riel, and that

Q
he was a simple-minded man —A.

Q. You have had considerable to do with the working up of evidence against Riel.
—A. Not that I am aware

Q. iave youbosn engaged in that line for. the laak monthth AlEk et U
evidence,

Q. Working up the case?—A. No, T am here as a simple witness. I am not more
than the others

9, Hora you gi
Bl

1 instructions to the Crown about this prosecution?—A. )
gave no Matrastions, 16 woakl be rather stacege i sh it N

v giving information
6 vavals THAvI TP slven Y e A

appear to have been engaged in this fight, or was he afraid to fight 1—
A AsfarasI could see he was too much afraid to run his neck into unnecessary

dangor.

wjury at the hands of Riel or the

hands of the Indians.

Q. Not injury from Riel?—A. far as the Half-breeds were concerned. T
Kaew Rial abgeet in keeping us. He admitted himself that that was his object.

Q. How many interviews had you with General Middleton altogether!—A. One
in the morning, one a little after the fire began and one after. I could not get back.
Q. How many altogether -—A. Three.
During that time you had made arrangements as to the surrender of Riel to
General Middleton1—A. He said ho would do us T wished, but T could not got that,
because by that time the charge had begun and Riel was gone,

What reason can you give for Riel’s willinguess to surrender himself?—A.
told him what a kind man the General was, and he thought from the words of the note
that what T said was true.

HaroLp Ross sworn, examined by Mr. Scott :

Q. Where do you live, Mr. Ross?—A. At Prince Albert.

Q. What is your oceupation —A. T am Deputy Sherift

20th of Mareh last I—A. T was at Carlton.

. T went up as a volunteer under Captain Moore.
Q. When did you go there, on the 20th -—A. On the 18th, T think.

Q. On the 18th of March you went, there!—A. Yes.

Q. Where were you on the
Q. Tn what capacity 12

0 you remember the 20th of March! Were o oing anything on that duy
in your capacity of volunteer?—A. Nothing; not] particular at

1o What duty were you enguged in after you went to Carlton1—A. Chiefly
volunteer,

3
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Q. What deseription of duty—A. Just staying there, waiting for an attack on
Carlton.

n Thursda,
How long did you stay there !—A. T was there, we went there on Thorsday,
and s herm Sat the 21t The 215t would bo on Sunday. .

Q. What did you do at Carlton?—A. T s iodis, i e b e TR0
pould go to Blaney T80 Tacvoon tires sud Bve' oo o Oubli dulio e

inglish and Scotch Half breeds there, and ask them to come into the Fort.

Q. Did you go?—A. T went and they came in with me.

e G you come in—A. We came in the same evening or about, 1 suppose,
six otclock that night.

Q Were you outafter that again - On e folowing Monday moraing T left
with Mr. Astley. I went out scouting on 3

Q. Monday, the 22nd -—A. Yes. We went to Duck Lake, and from Duck Lake
we went to the St. Laurent church mission.

Q. When did you go back to Carlton?—A. Tuesday night, about eleven o'clock.

Q. On the 35rd1_Yes the 23nd, wud on Wednesday, T st all day, and
i et el past ten or cor that Major
Crozier wanted us to go out and see if the Half-breeds wi nu]tl mlv-rccpc Col. ln\m- on the
route from Regina to Carlton, and we went out.

yed the

Q. About what time I—A. Between half past ten and eleven, as near as I can judge.
Q. On Wednesday night!—A. On Wednesday night, yes.

Q. How far did you go?—A. Well, somewhere near where the battle of Duck Lake
was fought, and about a mile or so between Duck Lake and Carlton, close to Duck Lake.

Q. Did anything happen there !

. Wo were taken prisoners by Gabriel Dumont
and between sixty and one hundred men,

Q. Did you know any of those beside Gabriel Dumont?—A. No, I could not re-
cognize any.
Q. Will you describe how you were taken prisoner?—A. T heard a  sart of noise
behind me. The horse at first drew my attention to it by picking up his e
of stopping, and I turned around and saw a body of men behind e, and ¥
Astley’s attention to it, and T wheeled my horse around and I was surrounded by Half-
rseds and Tndinns, And he told me to dismount. Gabriel Dumont came to me and
recognized me, and said how are you o seout, and he told me to dismount, that T was his
prisoner, 3 hetiand o dismount, and they pulled me off the horse

9 Verothey armed 1A, They were all aried, every ano of them. Gabriel Dumont

e fet my rvolver, e felt it wder # he ot quite xcited and o went to take
it away from me, and T drew the revolver out’ myself, and he held it, (witnoss showing
how it was held hoding his right hand £o his stomach) and T s &oveced by an Indian
on my right with a gun, and there were two more behind me,

Q. Guns were pointed at you I—A. Guns were pointed at me, and Mr. Astley called
on me not to shoot, better hand over the revolyer.

Q. And did you surrender—A. T did.

Q. And what was done with you!—A. We were taken to Duck Lake and put in
e ¥ ‘@ were taken to Duck Lake and put into

Q. What ‘uthe aspect of Duck Lake, at this time 1—A. Full of armed men, all

around the post. all around the post. Wherever we were, in front of the building
on the road, all iyt building where we were imprisoned. Dy
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Q. Where were you put!—A. Tn the telegraph office.
Q What ing is that?—A. A ve
Q How many stories I

nd of a buil

small building.

A. A small Jittle building, as large as an ordinary porch.
A. One.

Ise in there, besides you and Astley *—A. No.

Q. T suppose Astley was taken with you !—A. Yes, only the two of us.

Q. How many stories -

Q. Was there any body

Q. How long were you kept there 1—A. Till about nine o'clock the next morning,
as near as I can judg

Q. Did nl))lh\ll;: occur next morning 1—A. No, nothing particular.
Q. How long With Mr. Astley?

Q- Yest—A. Well, we were there until we were removed to Mitghells house, up
stairs.

you continue alone thy

Q. And when was that —A. That same morning, about nine o'clock.

Q. This was on the 26th?—A. On the 26th. We were there until the rest of the
prisoners came over from Batoche.

Q. And what time was that !—A. They came somewhere about noon.
Q. This was in the upper story of Mitchell's house —A. Of Mitchell's house.

Q. And the other prisoners wer
us.

sent up there too!—A. They were sent up with

Q. Did you see any people about that morning’—A. Outside
Q. Yes1—A. The square was full of armed men all the time.

Q. Was there a larger crowd_there when the prisoners were brought in than there
was in’the forenoon before I—A. Yes, there was a good many came over with the other
prisoners

Q. How many armed men did you see there altogether’—A. T should oy there
would be between 300 and 350 men, as near as I could judge. I did not count them.

Q. Of what nationality 1—A. French Half-breeds and Indians.

Q. What proportion would be Indians—A. I should say near 100, hetween 75
and 100,

Q. Did anything occur that afternoon?—A. That afternoon the battle of Duck
Take took place.

Q. How do you know! A. We could hear the shots.
Q. About what time I—

. About half past three or four in the afternoon T should
y.

Qo Dul you see any of the men armed going ?—A. T saw them all going, I saw about
300 go

Q. Tn the direction of the battle-field 1—A. Yes, the first intimation T had that the
bnttlo was taking place was Albert Monkman coming upstairs where we were, and we

Jim whnt was the matter, and ho said there was  litel fight going on, a¢ that

5 o aro il g i

Q Al this armed force you had seen were hurrying in that direction A, Hurry-
ing in th-t direction.

Q. Did you hear e shooting and firing before going in Mitchell's?— A. No, after
that we he-rd 85 sk
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Q. Anything else t—A. No, m)thmg else, T did ot hear the cannon, they had a

cannon there. 1 did not hear the

at occurred that afternoon, after you heard the firing 1—A. Well, after we
heard the firing, about half an hour afterwards, they came back, some of Al
some of the men came upstairs, one Fiddler in particular.

Q. Did you see the prisoner Riel that afternoon?—A. Yes, I saw Mr. Ricl that
adternoon.

Q. Where!—A. He came upstairs.

Q. When? After the firing or before?—He came up before the firing and he spoke
to me upstairs.

Q. What did he say!—2 llod me by my name and saked me how Twas.
to me and said I need not BSAEALT tik ¥ ouid ook e his hands, something
that effect. 1 forget the exact words that he said now, e s e tha A
came up.

Q. And what dd he say thent-—A. The first thing he said was something about
Newett, one of the men that was brought in as prisoner

mk:

Q. What did he say about that!—A. He said he thoughb b ‘would e better with
us than with anybody else. Ve were his friends and we “could look after him better
than anybody else, and he put him upstairs and then he and Mr. Astley were speaking
something about the battle.

Q. Did you hear the conversation between them?—A. T heard the conversation.

What was it7—A. Mr. Riel md the troope fired st and Mr. Astley suggested
that perhaps the shot went off by accident, and Mr. Riel said—well he did not agree with
him for some time afterwards—he said pm hape that was the way:

Q. Did he say anything else?—A. said : When T heard the shot T called on
my men in the name of God to fire. And ho seomad guite proud of it

Q. Did he say so—A. No, judging from his actions, that is all.

How long did you remain in the upper story of Mitchelsstore 1A, Until the
3lst. On the morning of the 31st we were sent to Carlto

Q. By whom I—A. By Mr. Riel himself. We came out in sleighs. He said we
were guing to Carlton.

Q. How did you go to Carlton +—A. In sleighs.

Q. Did you go alone—A. No, seven of us altogether.

Q. Seven persons I —A. Yes.

Q. Anybody besides the prisoner ?—A. The Indian and Half-breed guards.

Q You were taken under guard to Carlton?—A. Yes, under guard.

Q. How long did you remain at Carlton —A. Until the 3rd of April.

Q. Who was in command at Carlton?—A. Albert Monkman.

Q. Were there many men there!—A. About 150 to 200.

Q. Armed?—A. Al armed.

Q. You were kept there until what day did you say 1—A. Until April 3rd.

Q. What was done with you then?—A. We were then ordered from Carlton. We
were called np about two o'clock in the mor

Q. Ordered up where?—A. For Batoche, We were called up about two o'clock in
the mo;nmg, and we started for Batoche, and when we were leaving, the buildings were
t on

ing.
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Q. Then the Fort was deserted at the time you left 1—A. Yes, they deserted the Fort.
Q. And they marched to Batoche I—A. Yes.

. What was done with you when you renched Batoche—A. We were put in the
lower flat of a house owned by Baptiste Boyer for that day,and we were put upstairs on
the second flat.

Q. \nd how long did you remain there—A. We were there till the end of the
camps hat was our prison at the time of |>encv, and, if there was any excitement,
we were shoved into the cellar of an adjoining build

Q! Etiw muacy, tiraes wors yun pub down into tis callac £t et EESIY
Q. Do you remember how loug you were there the last time 1—A. About ten days.
Q. Continuously 1—A. Yes.
Q. In the cellar +—A. In the cellar.
Q. How prisoners were there in the cellar f—A. Seven.
gy What was thesize of the placol—A. About sixteen fect squaro and nino feet
eep.

, Any other precaations taken to provent you escuping besids putting you in the
cellar ways a guard up: 1 the trap was very well secured, so there was
no ehnncr of us escaping by Vi ng. ey trap up.

nything else? Were you shackled !—A. We were tied every night with our

Q.
hands behind us.
When did you first see the prisoner after you were taken to Batochel—A. I
saw him at difforent times. 1 saw him every day near

Q. What was he doing?—A. He would be out addressing the men, talking to
them,

Q. Could you say what was said to them !—A. No, it was in French, T dont
understand French, apparently giving orders.

Q. You don't know 1—A. T could not say what.

9, Did e ever st you during the time you were confined thero -, He came, I
think it was two or three not sure as to the number of visits. Once pnrneu]arly
he came and I asked him lor a Imlt exercise, and he said he would see about e did
20t come Iack for some duys peraps two days fter that and 1 heard b talking
outside and T went out, and he said that, the circumstances, he could not allow us

go out at all ; that we would have to ity

Q. Was that all the conversation you had with him !—A. Yes, that is about all.

Q. When did you last see him I—A. T suw him

Q. That is at Batoche -—A. About eleven oclock on the 12th, or a little earlier
that. It was at the time they called Mr. Astley, on the 12th of May, the day of

than
the Charge.

Di e say anything (o you that day 1A He cume aud opencd. the hateh in
the cellar and calied Mr. Astley. Mr. Astley, id, come up and stop the troops
advancing, for if they hurt any of our families we will massacre all the prisoners in the
cellar.

Q. That is what he sid1—2

. That is what he said.

Q. Do you remember having any conversation with the prisoner after the Fish Creek
atcie £, Aflr the Fish Oresk batte, T remsmber sl pus. GinbcrT camiot tall g
day or date—saying that they had gained two victories and they wanted to gain a third,
and they could make better terms with the Government.
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Q. That was after the Fish Creek ficht 1—A. Yes; after the 24th of April.
Q. Where were you confined at this time, in the cellar or in the building?—A. We
were taken out of the cellar and we were in the building.

Q. This was during one of his visits to you?—A. Yes, during one of his visits.

. Was tho building in which you wero confined attackedor the building sbove the
cellar in which you were confined ?'Did they attack it at any time I- not at all
Q u remember the shell 7—A. That was done by the troops. [ think it was

the eleventh of May thre was & shell went through the building.
Q. Did you see Riel shortly after that 1—A. I did not seo him. He came to the
cellarthe hatch—and asked me if we were safe, all safe. 1 s voice, and we said
it And bo went outof the building apd came back
long the floor, and he said: T forgot to tell you you

had better call on God, for you are in his hands.

Q. Was that all he said —A. That is all he said.
By Mr. Fitzpatrick :

Q. Mr. Ruel was not with the party that arrested you, was he ?—

. He was not.

. The first time you saw Mr. Riel was after you were put in Mitchell’s house, was
it not?—A. I had seen him a year before that.

Q. On the occasion in question we are talking about ?—A, That was the first time
T saw him.

Q. Yousay you saw the troops leave for the Duck Lake fight also I—A. His troops
yes, the rebels.

Q. Did you see Riel with them I—A. No, not going away, T did not see him.

Q. If he had been there, of course you would have seen him?—A. I saw him
outside.

Q. When they were gomg away did you see Mr. Riel with them, going away to
Duck Lake !—A. T did n

Q. Had he been with them you would have seen him, would you not I—A. T might
not. There was a big crowd going away.

Q. There were 300 going out ?—A. Yes.

Q. And you say they were half an hour away, half an hour elapsed from the time
they leit till the time they came back —A. About half an hour, T should say, perhaps a
little more.

Q. When Mr. Rl saw you in

tchell’s, the first thing he said was that he was
gad toseo you 4. No, e ‘did not say he was glad to see me. He said : How do you
1 You than't suffer.
Q. Who wanted you to go down to the cellar ax the time you were put in the cellar
at Batoche, who put We were down differen, times. At one time or
twice Delorme, another time it was a French Half-breed, his name I have forgotten.

Q. Neither of those times was Riel present when you were put down in the cellar
. No, he was not.

Q. At the time you asked to go outside for exercise, Riel said to you that you had
Detter not go out because the Indians wanted to kill you, did he not A, He did not.

Q. Did he not give you to understand, at that time, that that was the reason?—
A. He did not.




39

Q. Did you not know that was the reason?—A. T had a sort of idea, the Sioux were
aher dangerous t that time. 1t was not from any information from bim.

Q. You know very wel the protectors you ad there wersthe Haltiroods as
against the Tndians 1—A. nly we did. We looked to the Half-breeds for protec-
tion.

By Mr. Scott.

Q. You sy, Mr. Ross, that Gabriel Dumont wes the leader o the party who took
you prisoner —A. He

Q. Did you see him nl'lerwm(l;" A. Yes.

Where!—A. T saw him at Batoche. I saw him at Duck Lake. I don't re-
member whether I saw him at Carlton or not.

Q. Did you sce any others of the party who took you prisoner afterwards !—A.
One Indian, that is all T can remember.

Q. Then Gabriel Dumont fonue(l pm of the same party that you saw Riel in com-
pany with afterwards -

Perer Towrkixs, sworn, examined by Mr. Casgrain.

Q. Where did you live in the month of Mareh last 1—A. Duck Lake.

Q. Do you remember the 18th of March last 1—A. Yes.

Q What lmppened on that day 1—A. Nothing particular happened on that day,
till towards evening.

\\ o, ulm lmppeued towards evening1—A. Towards evening, T was up at the
the telegraph operator came up there for me and wanted me to go and
repmr e e s \alounoghs T wais dioe

Q. Well, what did you do?—A. T told them T would go.

Q. Did you go?—A. T did.

Q. Well, what happened 1 —A. T went and got a horse and rig and tried to get
another man. T had considerable difficulty in getting another man, and finally I got my
h brought him to Duck Lake to the telegraph office, e
volunteered to come along with me, and the operator got a message that we were to
Star for Duck Lake at 13 olook aé night, start about midnight at Duck Lake to, repair
the line.

Q. You repaired the line didwt youl—A. T repaired the line, in two difforent
places.

Q. Well, what happened to you after you repaired the line When we were
repairing the line, there were about 30 Half-breeds came rushing down on us and

Q. Did you know any of them I—A. Yes.
Q. Who were they —A. T knew the man that was in charge.

9. Who was it 1. Josegh Delorme was ono of the men who arrsted m, and Jean
Baptiste Parentean was the othes

Q. What did_they do with you !—A. They told us to surrender in French, at least
thnt s what T understood them {o mean, and they took us down by Walter and Bakers

Q. Well, did you sec anything strange at Walter and Baker's store?—A. T saw
them golng mmugh the store, looting everything there was in it.
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Q. Who was going through the store?—A. The Halfbreeds and Indians, there
were not many Indians there.
Q. Were they armed 1—A. Yes, they were all armed.
Q Who ol did you seo there, did you see in particular there s say body s
Vel ed, G

you recogni: I, T saw quite a few that I recognized, I saw Gabriel Dumont,
e ey upstairs T saw Mr. Lash, the Indian agent.

Q. You were taken upstairs in Walter and Baker’s store ?—A. Yes, we were sent
upstairs, and T seen Lash, Marion, Joseph Gagnon, Mr. Waltors, Wil Tompling and
quite a few others upstairs.

Q. What were they doing there !—A. Most of them were prisoners. George Ness
‘was another man.

Q. Was there a guard there 1—A. Yes.

Q. Could you get out of the house, could you have gotten out of the house?—A.
Not without a guard following us.

Q. There was a guard over you all the time ?—A. Y

Q. Well, how long d w long we
S o0 i 1 st nice wcionl ity Todgn, the nent

Q. That would be the 19th *

pt there?—A. We
orning.

Q. Where were you taken to then?—A. We were taken to the church, across the
ad.

Q What was the church use for at tho time you wers tsken there?—A. It ap
? ad prison, and a restaurant and every-

Well, whom did you see there

Q T seen a whole church full of people there.
T knew some of them and some of ther

id not know.

Q. Were the people arme | —A. Yes.
Q. Were there any Tndians there ?—Yes.
9 Wimt took plaos whan they took Joto the church ! Was thers aayling
the rebels wh o tho Teouiht kose Hrelghtare ice, npel i
Drisoner addressed the poaple ther
9 What did be my 1. W ll he spoke in French, and 1 did not wnd
what he said, except towards the last. The last thing he said—I understood
say, to tell his o v e O e i s
They are nothing. March on my brave T understood him to say that.
Q. You heard the prisoner say that ?—.

stand

. T understood the prisoner o say that.
Q. Toa erowd of people who were standing before him ?—A. Yes,

). Was this iu the ch

dressing them

h or outside the church?—A. Tn the church, he was ad-
right in front of the altar.

Q. Well, who ,.,.pmul to be the leader of the crowd there ?—A.

The pri

oner.
Q. Did anything else tal
dinner in the church.  And th

place in the church that day Yes, we had our
re. were two men tried or 1 understood them to be tried.
o, Who wers they ?—A. Tried by the prisoner.

Q. What for?—A. For not being with him and his movement, They were William
Boyer and Charles Nolin,

Q. Well, were they acquitted or sentenced, or what became of them?—A. T don’t
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know what became of Nolin. T didnt hear his trial, but Boyer Mr. Riel had a talk
with, and when he was hrough alking, r. Boyer spoke in his own defense und the
prisoner said that instead of it being a dishonor to him, it was an honor. T understood
him to say so, he was talking French

Q. Tt;was an honor to whom I—A. To Boyer.

Q. Was this trial carried on before Ricl only or before any others acting with him ?
—A. Riel was standing on the platform, and Boyer stood up from among us men and
spoke in his own defence from there.

Q. D or see anything about that council while you were in that church ?
B o T mniemtont ot b electing a council there.

Q. Did you see the council elected I—A. Yes.

Q. Who were the councillors?—A. T can name some of them, T can’t name them all

Q. Name some of them —A. Gabriel Dumont was the man who called them out
he called Baptiste Boyer, Joseph Delorme, Moise Ouellette and several more I don't
remember.

Well, was this before or after this trial took place?—A. T think it was after the
trial took place.

Q. Well, where did you go from that church 1 How long were you kept there !

—A. "We where kept there till about nine o'clock the next evening, and then we were

sent down to Garnot's place.

A. Yes.
g in do you know I—A. He was acting as secretary

Q. Philippe Garnot's place *

Q. What capacity was he
to the council.

To Riel’s council I—A. Yes, we were told that we would be sent down there, and
there would be a few men sent mu. us to look after us, that our word of honor would be.

taken that we would not. eseape ; so about nine o'clock that evening we wero sent down
thrle and there w .la .llmnk in the nu,,hl)our!mml of fifteen men came dnwn to see whether
ept our word of h

Q. Were these armed —A. Yes.

Q. Well, how long did you stay in Philippe Garnot's house !—A. Well, T could not
say. 1 don't remember how long we stayed there, we stayed there quite a while.

. To Duck Lake.
Q. Did you go there of your own free will 7—A. No.
Q. How were you taken there !—A. Taken there as prisoners and by a strong guard

Q. Where did you go from Batoche I—A.

Q. By whom '—A. One of the guards told me it was by. ...
Q. You were taken there any way to"Duck Lake under a strong guard -—A. Yes.
Q. OF armed men —A. OF armed men, yes.

Q. Where were you placed at Duck Lake!—A. We were hurried upstairs into
ity resionee

Q. Hilliard Mitchell's house {—A. Yes.
Q. Did you meet any body upstairs t—A. Yes.

Q. Whom did you meet —A. Harold Ross and John Astley.
Q. The witness Ross who has just been heard 1—A. Yes.

Q. And what was done to you there or what took place while you were there?—
A, Just as we were coming to Duck Lake, Albert Monkman galloped out of the yard
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and came to meet us, and he ordered his men up to the front and he said the police are
coming from Carlton. He ordered some men who were with us to the front, that the
police there coming from Carlton, and in Cree, at the same time, he called for us again
and wanted to know who had his gun in our party, and then the man that was driving the
team, the sleigh that we were in, put the whip to his horses and got in as quick as he
could, and then we were taken upsairs.

Q. And what happenned while you were up there !—A. Well then, when we were
up there, we could see quite a few of them going off towards Carlton.

Q. Quite a few of the Half-breeds 1—A. Of the Halt-breeds, yes, and Indians.

Q. And how man
400, all that went.

Q. This was on the 26th day of March, was it!—A. T can’t swear to the day

Q. Tt was in the month of March last 1—A. Yes.

Q. Well, did
A, Yes.

were there going off altogether 1—A. I suppose probably over

ou hear a

vthing while you were upstairs in Mitchell's house!—

Q. What did you hear?—A. Well, I heard a cannon go off a couple of times, and
then when the Half breeds returned, Riel rode into the yard on horseback.

Q. The prisoner rode into the yard on horseback ! —A. Yes, and turned his horse
around to the back of the building, and with his hat he was waving and cheering his
men, and he thanked them. K

Q. He apparently came in with them, didn't he —A. Yes, he came in just along
with them ; the men came with his he 1 behind him and some in front of him, and
he waved his hat cheering and hurrahing, and he thanked Ste Marie, and St. Jean-
Baptiste and St. Joseph for_his victories

Q. Did anybody come upstairs into Mitchell's house when you were there on that
same occasion 1A, After nigh

Q. Yes!—A. The prisoner came upstairs and before he came up, Charles Newett,
who was wounded on Duck Lake field, was brought to the door and we helped him up.

Q. Who helped him up 7 A. The prisoners who were there.
Q. Helped him into the room ?—A. Garnot helped him up.

Q. Garnot was there too? A, Yes.

Q. Did you see Gabriel Dumont
the yard a liitle while after, I think
into the yard and said in Cree to bring out the pr

A. Yes, Gabriel Dumont rode into
e prisoner had been cheering, he rode
oners and kill them.

hell’s house with those some tin

. Well, you say that the prisoner went into M
ater the volunteer was taken up, did'nt you 7. A

Q. Did he say anything Yes, T don't remember everything that he said
there, T remember him speaking to the wounded man.

Q. Did he speak of the fight that had just tal ace?—A. Yes, on
about the fight was that the volunteers or the police had fired a shot. fi
first and when they fired he said, he told me distinctly that he orde
fire : “In the name’of the Father Almighty, who created us, fi Them is
he used. 5

e words

Q. Did he say anything else at that time

Nothing that T

nember just now.

Q. Well, did anything take place at that time, did the prisoner go down then, or did
he come backI—A. Afterwards he went downstairs, and some time he came to see us.
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Q. Well, what was he doing there from what you could sce —A. From what we
could see, i mnugm at the time that he was runming the whole thing.

Q. Whenever you had any communication to make to anybody, whom did you make
it to?—A. Well, if ever we wanted mnu\mu in particular, we generally applied to Mr.
Riel.

Q. The prisoner —A. Yes.

Q. Was any message sent to anybody at that time?—A. T wrote a letter home
myself.

. Well, was there anything else sent!—A.
prisoner there, sent to Carlton with a message.

Q. By whom t—A. By the prisoner.

Q. Who was sent '—A. Thomas Sanderson.

Q. What for1—A. He was sent t o tell Major Crozier to send some men
and take the dead off the field, to tell i chey were allowe £ take their men off the
field unmolested.

Q. Did the prisoner say anything further to you on that occasion i—A. Nothing
B T ionbar at e

Q. Well, did you remain at Duck Lake any length of timel—A. We remained at
Duck Lake quite  while till after the police left Carlton. We remained at Duck Lake
till o day or so after the police left Carlton.

Q. Then how did you go to Carlton!—A. We were taken to Carlton.

Q. By whom, by the Half-breeds 1— By the Half breeds.

. Then where did you go or where were you taken tol—A. When we left Carlton
we were taken from Cariton to Batoche by Duck Lake.

Q. Well, what took place at Carlton? Did anything take place at Carlton hefore
you left 7—A. Yes, they had set fire to the police stables before. Lo

Q. Who had —A. The Half-breeds, and the whole place apparently was on fire ;
just as we got up the hill, we could see by the fire and smoke that there was more than
one building on fire.

Q. You say you were taken to Batoche, to where were you taken at Batoche 1—A.
To Baptiste Boyer's store.

There was one of our men, who was a

Q. kept therel—A. We were kept there till about the time of
the Fish Creek fight, when we were removed to the cellar.

Q. Who was with you at that time?—A. There was seven of us: Mr. Lash, Mr.
Astley, Mr. Ross, Mr. William Tompkins, Mr. McKean, and Mr. Woodeock.

Q. Was there a guard over youl—A. Yes, alwa

 guard over us.

Q. Well, did you have oceasion to see the prisoner duri
you ware there t—A. The prisoner used to come in and see us some tin

me,during the time

Q. Did ho sny saything to youl—A. Yos, b used o speak with us every time ho
came, pmey i

Q. What was he doing there that you could sce of him ? -
of him T thought that he was apparently the lcader.

Q. Well, did you hear anybody giving any orders there!—A. Giving orders?
Q. Yes, giving orderst—A. Yes.
Q. Whom !—A. T heard the prisoner ordering his men to go on guard one night.

. From what T could see
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Q. Well, it any onders wer given, who gave them, who were they given by I—A.
The orders that I heard given were given by the prisoner.

Q. Well, am you stay at Baptiste Boyer's house all the time !—A. We stayed there
until we were removed to the cellar.

Q. How long were you kept in the cellar?—A. T don't recollect how long we were
in the cellar ; the first time we were kept there for several hours.

Q. Were you at liberty to go all around the cellar, or were you tied up or how I—

A Wo wors not tied til the timo of the Fish Creek fight or aboat that ; before it, the

BRI 1 Deloiie chme dow tho callar and ordered three fuards to St
down after him, and he ordered them to cock their guns, which were double burrel shot
suns, and they covered the men, while they tied me mum and feet, and we were left
that way till eleven o'clock next day, supposed to be that w;

Q. Did anything happen after that before you were rch-usc(l’ A. Every night
that we were in the cellar we were tied most]

Q. How were you released —A. T was released by General Middleton’s men.

& Betore you were released did yo s tho prisoner a all have any conversation

anyl your presence !—A. The day he came to the cellar aft . Astley T

bty i day that Batoche was take

Q The day that Batoche was taken you saw him come m the cellar to see Astley?
—A. Yes, he came for Astley ; he came there in a very excited manner; he was very
ish xaitad, and 10 were the men who wers with hin. s conld el by e eay L
flung the stones off the cellar door.
and he came to the door of the cellar e first words T heard him say was : “Astley |
B o Miiiion 1t they) ik mimebeeas et
used—if they massacre our women and children, we will massacre you prisoners.

Q—Well, from that time till your release did anything happen between you and
the prisoner —-A. No, I did not see the prisoner afterw
Examined by Mg. Frrzearrick :

Q. You speak Cree perfectly, do you not!— A. Not perfectly, T speak Cree
pretty well.

Q. You were arrested on what day ?—A. I was arrested about four o'clock on the
19th of March.

Q. You saw Mr. Riel for the first time when?—A.
saw him at Walter's store or at the church for the firs
him at the church, but T don't reme

w not positive whether I
i i cortain of secing
ber whether I saw him at Walter's or not.

Q. You saw him at the church?—A. T saw
positive whether I saw him at the store or not.

at the church, but I am not

Q. Did you have any conversation with him !—A. Yes,

Q. At the church 1—A. Yes.

Q. What did he say to you and what did you say to him !—A. T asked him if he
would respect my property, and he said my property would be respected and he gave me
leave to take my horse out of the cutter that soume Falt breed had kindly hitehed hin. up to.

Q. Some Half breed had taken your horse o ol the Half-breed to deliver
‘your horse up to you and you got him back —A. No, some Half breed had it hitched
up to o cutter and tied the horse up to a post, and Tasked leave to undo it and feed him
some hay, and he gave me permission o do so.

Q. And he told you your property would be respected?—A. He told me it would.
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Q. Now you heard Mr. Riel make a spocch to his men, did you nott—A. Yes.
Q. You heard him tell that Carlton and Prince Albert were nothing 1—A. Yes.
Q. And did not amount to anything #—A. Yes.

Q. Was he very far from you when he made that little speech 1—A. No, he was
about as far as you are from me now.

Q. That little speech was delivered by him to his men

French, was it not -—A. Yes.

Q. You would have 1o objection now to repest, the Hittle speech the substanial
rords o used, would you 1A Well as near as I cun epeat the words he
know whether T can ﬁ,v um t-ce que cest l[uc Carl-

ton ¢ Qulest-ce que

cost q\u‘ Princo Albort 1 Rien. Marchons,
pretty near that

s braves 1 something

. You next heard him make that speech to his men after the men had come back
from Duck Lake, did you not 1—A. Yes.

Q. Where was he at the time 1—A. He was sitting on horseback outside in the
yard.

Q. And where were you —A. Upstairs in Mitchell's house, looking out through the
window.

You were in the second story of Mitchell’s house, were you not t—A. I was
in the upstairs of the hous

Q And he was down in «h“.mlz A Yes.
Q. And you heard all that he said, no doubt ?—A. Well T heard mostly all that he
said but T did not understand him, at least T did not understand all he said
Of course the windows were closed and he was downstairs 1—A. No, the windows -

were not closed. There was a pane of glass partly knocked out of the window and through
this pane I was looking.

Q. Through the pane you were looking down at him ?—A. Yes, through the broken
Q. And you heard what he said out in the yard —A. Yes, I heard what he said.
. ou heard him mako his spoech thero saying he thanked he Lord and the Vi

Mary for his successes —A. T don't remember him thanking the Lord, I remember him
thanking the Virgin Mary.

Q, Whom else did he thank —A. St. Jean Baptiste, St. Joseph and several other
Saints,

Q. He went through the whole list, didn't he *-—A. What do you mean by the whole
list ?

Q. How many more did he repeat *—A. T don’t remember how many more he said,
he mentioned other Saints.

(o T M choosing of the councilin the church, were you
not A T was present at the council before I was to Duck Lake.

Q. That was in the church at Duck Lake, was it not #—A. No, it was in the church
at Batoche.

Q. Were there many people there —A. Yes, the church was full, .
Q. Did Riel take any part in the election 1

. In the election of the council ?
_A. Tdon't think he took much part, except he spoke in one man’s favour
whom somebody else rose objection against.

Q. As far as you can now recollect, that is all the part he took in the election I—A.
That is all.
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Q. What he said of course was in French and you understood what he said —No, I
don't understand French.
Q. Well you understand it suficently to know what Riel said on that occasion, do
you not 1—A. T understand some of it, I did not understand every thing he
Q. Did Riel at any time prevent Gabriel Dumont or anyboby else from lullm:( pri-
soners 1—A. Well T don'e know who provented Gabriel Dumont a¢ Duck Lake. He did
& man, as though he want ill prisoners very bad. He just
simply ondered them ot and then e seemed to iR e
ou
Q That s Dumont 1A Yes, he did not seem to push matters ahead very much
to try to get them
Q Riel took o part in your arrest, did he! Was he present when you were
arrested -—A. No, he was not present when I was arrested
Was he present when you were put down in g Salie 58 Bakubnl i Wl
put down with other prisoners of course I—A. Yes. No, he was not present then
Q. Ho vas not down in the celar st the time you wers pinioned and tisd lhere,
s he —A. No, but X had sent men to tell him we were tied. I had asked the
accis to'tll him wo were tid
Q. But he was not present at the time —.

. No.

Q. At thetime tha the shll fred by the troop struck your house b went there
and asked after_your safety, did he not 7 You were ( the other prisoners of
course in the cellar Fen, T was thers with the other priscners fn the collsr

Q. You know the house was struck with a shell, do you not 1—A. Yes, I know and
T ought to knoy

you know also Riel came there ater the bouse wes:sizuck A . donth

know whether he c ar tho house vas sir before the house was struck,

but T am inclined to thi orsoprgushipis sl flosas dpncory vowero safe

i at ut of the house and e it i kgt oy floor,

fo 0 say a good word to_you. Remember the \lmwlm,” he said,
Rgion anl thew he went, 0

“we have all got rel

Q. Very good advice !—A. Kind of cool advice coming through the floor at that time.

Q. T suppose it would have been cooler had
it I—A. Probably.
Q. You know that he gave a prisoner that had been wounded at Duck Lake into
custody of the prisoners that were at. Mitchll's house do you not! Or do you hink you
that ? A man named N Newett was brought to us, T don's
think Riel brn\lght B i otk rensror Bis i nging him there.

gone through an ice house, wouldn't

You are quite sure also that Riel did not say anything to you about hi
he was brought there ! You are quite sure now on your oath that Mr. Riel did mot tell
3 Astly in your presence t0 ke good caro of that man 1. swear that he

"a?‘ h;z:.‘: :h;;( o think he did do it, don't you —A. T can't swear he did nor yet T can't

Q- Your impression is that he did not do it -—A. Tain't got no impression about it,
Q. That fact did not remain sufficiently on your memory to e able &
m abl embe
of course’—A. No, it did not. T don't romember him talling me. o
9, You don't remember anything about it at all, but you rememby
ul all, b 11 ab
angels he gave praise to after the victory at Duck Luke 1. Yoo o "ot the
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Wissiax Toxpiss, sworn.  Esamined by Mr. Robinson.
Q. You are a brother of the last witness I think, are you not —A. A cousin.
- You lave beon in the employment o the Tndian Departiment in thesoTeriories

have you not 2

Q. For how lung 1—A. T have been in their employment now on and off for the
last five years,

Q. In what capacity —A. As assistant farmer and interpreter also.

Q. You were at Fort Carlton in the month of March last T believe 1A, Yes.

Q. For how long have you been stationed there—A. Since the 15th of August, up
till that time.

Q. Do you recollect the 18th of March st 1—A. Yes.

Q. Do you recollect leaving the Fort on that day 1—A. Yes.

Q. With whom did you go?—A. Mr. Lash, the Indian Agent.

Q. And for what purpose?—A. T did not know that.

Q. Did he ask you to go with him 1—A. Yes, he said T was to go.

Q. You were ordered by him to go then?—A. Yes.

Q. You were under his instructions, were you not I—A. Yes.

Q. He was the Indian Agent there?—A. Yes.

Q. Just tell us what happened, you went with him T suppose!—A. I went with

him.
Q. Where to?—A. One Arrow’s reserve he started for.
Q. About how far from Carlton 1
Q. On horseback or driving —A. Dri
Q. Both in the sleigh 1—A. No, I was separate.

Twenty miles.

Q. Each had your own sleigh —A. Yes.

What took place then? —A. When we came as faras Duck Lake Mr. Lash skopyed
there a fow minutes, and then he went on to the river and stopped st Walter & Balkep
and finally we got to the reserve and found the Tustenchor 2ot s, heme, mat il
the horses there, and the Farm Instructor drove up and Mr. Lash stopped a little while,

d then we started back. Ho wanted to buy some potutoes or something for the
Tndians, as far as 1 could understand, and we came to this place, where I was taken
peisone st Mr, Ker's sore:

Q. Who were you taken prisoner by 1—A. Mr. Riel.

Q. And were there others with
of others.

m1—A. Yes, there was Gabriel Dumont and a lot

About how many others -—A. T should judge between 60 and 100,

Q. Were they Halt-breeds!—A. Yes, principally.

Q. Were they armed 1—A. Yes, not them all, they were not all armed at the time.
Q. Were the majority of them armed, do you think t—A. No, I don't think they
Q. And what were those armed with that were armed, as far as you observed '—

A. Guns,

Q. Well, who first stopped you!—A. Gabriel.
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A. He told us to remain there awhile.
Mr. Riel drove up and said he would detain us a

Q. What did he say to you'
Q. What huppaned. then A
hour:

few

Q. Well, what happened1—A. Well, we stopped there, remained there for about
ten mmutcx lnl\nuld think, and finally we were taken to the church.

Q. Under a guard 1—A. Yes.

Q. Didall these men go with you to the church, or only a small guard I—A. They
all went with us, as far as

Well, we went_to the church, and of course T
Cree, and as far as I could
and we remained

Q. And what was done then
Bt wlistan A Froach unguege A R
make out from the Tndians, they were trying to elect a council th
there all that night.

‘Who were engaged in trying to elect a council, was Dumont there I
was appointed to elect them, as ar as I could find-out

Q. Was Mr. Riel there?—A. Yes.

A. Gabriel

taking7—A. Well, T could not say as he was

And what part did he seem to be
taking any part.
Q. Then you were put into the church ?—A. Yes.

Q. Were you kept in the church that night taken across to
Walter's store, and we were kept there upstairs un 1, the, scxnicg; S e they
returned us back to the church again, and
night, s oppd thero that night,
restaurant at Batoche, he was cooking there.
. Yes, and what happened thent—A. First there was one of the councillors, he
took our names, as a word of honor to go down there, if we would not try to escape, and
e put down our names on the word of honor, and then they sent some guards along
t0 be su
Q e many guards did the;
there were two with me. 1 don’t

send in addition to the word of honor?—A. Well,
now how many there were with the rest.
Q. How many of you were sent dow Well, there was Mr. Lash and T, and
George Ness and McKean and Mr. Tmupkms, my cousin.
Q. Were the guards armed 1—A. Yes, the guards that were with me were armed.
Q. What happened then ?—A. Well, we remained there until we went to Duck
e.

Q. And what day did you go to Duck Lake ?—A. Tt was the 26th.
Q. And who took you there?—A. The Half-breeds took me there.
Q. Did you go with the other prisoners !—Yes, all in one sleigh.

Q. And how many Halfbreeds went with you?—A. Well, T should judge there
was about sixty.

Q. Any Indians !—A. Yes, some Indians.

Q. How many Indians do you think —A. T should think there would be about ten
or twenty.

Q. Were the Tndians also armed {—A. Yes.
Q. What did they do with you at Duck Lake wh t there 1—A t
P o uck Lake when you got there -—A. They pul
Q Tell us what happened next!—A. Well the next thing that T heard was we
were ordered down to be shot in the afternoon. I met Mr. Astley and Mr. Ross there.
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Q. The next thing you heard you were orderéd down to be what 1—A. To be shot.
Q. In the afternoon ; who by !—A. Gabriel was the man that I thought ordered us.
Q. Was that before or after the affair at Duck Lake 1 —A. After
Vel tell us anything you can that took place before that aflir ! Did you seo
them ,mm;,r out to Duck L Yes, I saw them going out.
Wher
we got. there.

he affair.

m.-,\ con A. The principal part of them were ahead when

How many do you think were ahead of you?—A. T should judge about three

Q
hundred.

Q. And there were how many with you?—A. Well, about 60 or 70 altogether,
Tudians and al

+—A. About 150,
ell, they were ahead of you. Did you get to Duck Lake hefore they left it,

for the pluw where the fight took pln.rr’l before lhv' went out to where the fight Muk

lace . No, they were just going out ; how I knew they were going to fight, Monk-

running hv and he said in Cree, asked an Indian Where w

and he ordered them to the front, so I thought by that there.

Q. And of the 300 how many do you think were Tndias

was going to be a fight.
Q. Did you see Riel at that time !—
Q. Well then, di

g1 —A. Yes

you hear any

Q. How long after they had gone out, did you hear the firing ?—A. T should judge
about an hour or an hour and a-half, to the best of my knowledge.

Q. Did you hear many shots fired !—

1 heard quite a number.

Q. You heard them plainly, T suppose ! —A. Yes

red and we were ordered

Q. What happened next?—A. Well then, they all retu
about it down stairs.

out to he shot the next. Gabriel got wounded, I heard them tal

Q. W nterfered to stop that, any one that you know of -—A. A Half-breed
by £ho name of Magnas Burstein, 164 mo that he interlored

vou were not taken out, and what
‘arlton next.

Q. pened next?—A. Well we were
removed to
Before that, did you sce Riel? Did you see Riel at Duck Lake!—A. Yes, he
came with the prisoners.

Q. And what did he say to you?—A. He did not make any remark at all to me.
Q. Did he make any remark to anyone else in your . He made a
remark to Ast leg or Astley made & remark to him, they were mng Kl t, he
said that the d that probably the gun might have
[ etinataity, acd be wid, perbegt wo
Q. Did he (ell you anything more ubout the fght!—A. The next day he allowed
me to go out, Ross and 1, to take the bodies off the fiel

Q. Before um he told Mr. Astley the police fired first, and Mr. Astley said per-
haps the gun went, off y,and o sid, perhaps 30, was there anything oo
spoken of as regards fir said he gave the word, in the name of God, to

Q. He said he gave the word to whom 1—A. To his men.

Q. Did he say anything more about his men or what any of them had done at the
fight 1 —A. No, nothing that I heard.

Q. Nothing that you remember !—A. No. 4
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Q. Well, did he say anything about yourselves'—A. He said that probably we we
brought in there for our lives, to have our lives saved, whereby if we had been ot T}
suppose we would have been shot, that is Hho way 1 understood .
Q. Ho aid that pobably you vero b ought n thers for your lives' ke, hat i you
had been out you might have been shot ?-—A.

Q. Well how long did you remain at Hilliard M s 1A We remained there
until the 31st.

Q. And where were you taken then t—A. To Carlton.

the team,

Q. By _A. Taken by Baptiste Laplante, when
there were (ln‘e» "\ru'd\ in Kl;r wllm, as far as 1 can think,
i you there?—A. T should judge

Q. How many other "nlfhre«l» were there
about fifteen altogether, 12 to 1
Any Inamns?—A. Yes
Q. How many t—A. Two.

Q. About fifteen Half-breeds and two Indians A, Yes,

Q. What was done with you there!—A. We were placed

1 house there, upstairs.

Q. When you got there, who did you
A. T should think about 60.
a7 A. Yes.

id you re

. With how man
QW

. How long

they

A, We rew

n there !
you then ! A. We had to go back to Batoche,

ed till the 3rd April

Q. What was done with

Q. What distance s that! A,
Q. Undera guard? A Yes
quard ! A, We went with all the crowd,

wenty miles.

. How many were in the

. The whole that were at Carlton ! A, Yes.

A, It was i

Did they |m|n before leavi fire hefore 1 left, T could see. the

flames when T had left

Q. Then the whole force went over with you to Batoche, about 1007 A. Yes.
Q. They were armed as T understand ! A. Yes.
Q. Then when

Baptiste Boyer's house.

u got to B

toche what was done with you? A, We were put in

Q. How long were you kept there? A, Kept there till t

o battle of Fish Creek.
Q. That would have been on the 24th April? A. On the 24th April
Q. Under guard? A, Yes.

Q. And what happened on the 24th April? A, Well, before we were taken to the
cellar, T saw @ man get up there and wave to the other party that were across the river
t0 come on this side and they started, and we were taken down to the cellar and we
did not hear anything more.

Q. Who took you into the cellar, who was in command of the guard if there was one?
—A. T could not say who was in command.

Q. How long were you kept in the {zm. P-4 W wors keptin il e batleloh
Fish Creek was over and then we were taken

Q. That would only have been a day or two, T suppose at that time? A, Yes.

in possession of Carlton t-—A. Monkman. .
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Q. Well, how long were you left out of the cellar after that!—A. Well, to the best
oi 1y knowledge, 1 think we were put down either that day or the next, I am not sure

Q. Now while you were in Baptiste Boyer's house did you see Mr. Riel at all ?—
es, Tsaw him around.

A

at all

Q. Did he ever speak to you A, No, never had any conversation with m
that I know of.

Q. Did he ever have any conversation with other persons in your presencel—

Q Wi
Q. What did he sy to Mr. Astley in your presence - A. Well, Mr. Astley told

I whom A, He used to converse with Mr. Astley.

me
Q Nover mind what M. Auley okl you, what did you iar him say to Mr. Astley |
—A. Well, rd him say he would ¢ us for the Hon. Lawrence Clark, and
M Thonas Mokay or ot Sproat.
Q, What did Mr. Astley say o that?A. Well, T dowt know exactly what he said
to that.

Q, You don't remember what the answer wast—A. No.

Yes,

Q. Who appeared to be in command of the peoyle there, the armed men? ~A. Riel,
as far as [ could sce.

Q A, Yes.

Q. What with ! A. Winchester Rifle.

Q. You were left out of the cell
there ! A. T think we were moved bac
either that day or the nest.

Q. Then during all this time were you in the custody of an armed guard F—A.

¢ for a short time, and when were you put back
, but we came out, I think we were moved back

Q. You came out about the day of the battle of Fish Creek, 24th 1—A. Yes.
an, on the 25th and 26th 1A, Yes.

24th was the battle of Fish Creek,
think, and iahas put back again right that next

Q. You moved, were moved back you

Q. How long did you_remain there
and we were out on th
day.

Q. Then you were put back on the 26th, and how long did you remain there then ?
—A. Remained there till T was released.

Q. That would be the 12th of May I A. Yes.
Q. Who was there with you?—A. In the cellar.
Astley, Mr. Ross, Mr. Lash, Mr. McKean, Mr. Wood-

Yes! A, There was Mr
cock and myself.

Q. Was the)

any light in this cellar or what sort of a place was it?—A. No, no
light.
Q. Nolight at all - A. No.
Q. How did you get into it!—A. Through a trap door
Q. And that was closed T suppose!—A. Yes.
Were you at liberty or confined, or tied in any way I—A. We were tied for the
Tast three nights.

Q. Hands or hands and feet or how t—A. T was tied hands and feet, the others were
only fied hands,



52
Q. Who was it ordered you to be tied ! —A. Well Delorme was the man that tied
me.

Q. Well how was it done, was he armed 1—A. Yes, he was armed.
if he found us unloosed he

Q. Did he say anything when he did it?—A. He said
~would shoot us.

Q. Do you remember seeing Riel on the 12th, the day you were rescued A, Yes.
ut.

Q \Vheredidva\lmelninﬂ “A. He came to the trap door and took Mr. Astley

Q. What did he say to him?—A. He said to go and tell General Middleton, as far
B e T i ot stop shlling ths Tiouses s would iamarce s
‘prisoners.

Q. Did Astley go!—A. Yes.

Q. Were you there when Astley returned, or did you see him A, No.

Q. Then have you told me all that you know about the matter? —A. Yes.

. Had you known Riel before this?—A. T had seen him, T never was

with his

Q. How often had you seen h
Jnowledge.

Q. And whenwould that have 1

Q. When?—A. I forget the date.

Q. How lo
Exumined by M

Q. Were you present at the meeting ! —A. Ye

this? A, T had seen him just once to my

en 1A, He was holdi cting at u settlement.

hout six months,

hefore this 1 —A. T should judg

NSHIELDS.

Yes.

Q. Did you hea

Q. What was the meeting held for?—A. Tt w

Q. Gri s that the Half-breeds contended m.-y liad aguinst the Govern
B coecsiani that was 1, T was not thers 1

any of the speeches at the meetin

s 1 could find out.

t1—

es as far

Lthink you stated in your examination in chief that you did not wnderstand
French, but you did understand Cre A. Yes

Q. And will you state what Mr. Riel said, 0 ok o Fosg o Bl
—A. When Mr. Riel was speaking

Q. Yest—A. He was talking French.

Q Somebody intexpreted it for you'?—A. T asked an interpreter that ind it inter
preted to him. He told mein Y i

then?

So that wl

X 4 you know then i the statemeat, that you have proved that M
Riel has made was interpreted to
French.

y an Indian #—A. An Indian that understood

_ Q. But you did not know what he said himself personally 7—A. No, T did not say
1 did: K

1 think you su(l also that at the meeting of the council where you were present.
when they were clocting the council, that Rieldid not soem to be taking much part, very
much of any part in it 1—A. Ye

Now you understood, did you not, the Half-breeds during your arrest were really

Q
Standing betoveen you and the Tndians, that is you looked to them for protection !—Yes,
id.



By Mr. Ronixsox.

Q
him 1A,
Q. So that you understood them A Yes.

Theto conversations with Astley were.they in English, or how did Riel address
In English.

Jonx B. Lasi, sworn, examined by Mr. Osler.
Q. T believe you are Indian Agent for the Dominion Government at Fort Carlton ?
— A Carlton district.
Q. You had not been there very long at the time of the oceurrences in question ?
—A. No, I went there in Januar;
Q. On the 18¢h March T believe you were with the last witness !—A. He was my
interpreter.

I was taken prisoner at Batoche,
g from One Arros

Q. And you were taken prisoner %
. 1 was return
1y i of et e CaR TR
Saime Eorward snd said Ms, Ricl wanted to seo me. While ho was talking Risl drovs dowl
us e, b came forvard andadr Agent, he says: I will bave to
. T asked on what ground he < to detain me ? And he said the rebellion
nced and they intended nvlmn" mml the whole of the Saskatchewan Valley
e e s

Q. That is what Riel told you himself ?

ou wers taken |

A. Yes.

Q. What else passed between you ?— A. Then he told me to give up my arms if T
had any, to hand them over to Duron

Q. Then what was done ?—A. From that we were taken to the church.

He seemed to command
ng were unhitched, and

Who seemed to be in auth hen Riel came up 7—
his nnle!\ dm( the mules I was dri
d the

Q. Tt was he told you the inmmn.. of the party *—A. Yes.

bout how many men were there in a were about

Q.
40 or 50 in the mob.

— A. T should say th

Q. How were th ? — A, With chiefly

rifles.

guns and  variety of arms,

Q. Do you mean they were all fire arms ?—A. Yes, all fire arms.

re taken down to the chureh and

Q. Then where were you put ?—A.
i welock.

). The church at what place Batoche. Then we were sent to the south side
o the river, to Walter and Baker's store.
Q. About what time on the 18th ? — A. Between 8 and 9 in the evening.

What was going on at Walter and Baker’s store 7
pillaged by the armed mob, we were put upst

A. The store was being

. Did you see Riel there that evening ?—A. No.
g ?

Q. You were put upstairs did you find there 2—A. T found Walter and
his clerk Mr nipin, they were prisoners.

Q. Any one else in the house ?— A. Not at that time.

Q. On the 19th what took place ?
brought in, Louis Marion.

A. That evening there was another prisoner




n the mor

ing there were two more

Q Onthe 19th wlat took place »
prisoners brought

Q. Who were (he_v —A. Tompkins and McKean.

Q. The men who had been repairing the telegraph line ?—A. Yes, they stated so,
A. We were then removed to the church

What ]mppenc(l further on the 19th?
and kept there all
Vhat hnppnwd s m» church There was a great deal uf excitement
going on, but it was spoken in French dnelh, ud T did not understand i
Q. Whom did you see at the church, did you see the prisoner at the church 1—
A Yes.
Q What was he doing —A. Addre
Q. Anything else —A. There was nothing th

ing the erowd.

T know of particularly

Q. Who was in charge that day so far us you saw 1—A. The prisoner.

Q. Then where did you go from the church and when 1 —A. They kept us there till
about 8 o'clock, and we liad 1o blankets or anything, and a man by the name of Monkman
came along and I spoke to him and he said he would see Riel and see what could be done,
and we were removed to Philip Garnot’s house

Q. How long did you stay there ? - A. We remained there till the morn
26th.

Q. Of March 1—A. Yes.

Q. During that time had you any e

Q. Can sportance he said to you as to his intentions
B et e i cusmio, atd Sonsssratod thes st Goveim
ment, the Hudson Bay Co., and the police, he also stated to me he would give the police

ity to survender and if they did not do so there would be loodshed

1z of the

versation with the prisoner 1—A. Several,

that hie had sent an armed body to capture him,

Q. Anything else A T cannot remember what his ordinary cor
on one oceasion he said he would not release me on any it as 1 v
official, that he would hold me as a hostag

is motives Yes he
ded up and so forth, he
seventh to the Half breeds

Q. As else, 'm)(lmw personal to himself .\\ m
R o e soon a had the country it would
would give, he w ;. £ give saventh to the Indias
850 T o't know what was 4o become of the balance.

It was ouly two sevenths he was going to

[ ve away ap
was all he stated to me.

atly 1—A. That

2 s anyth to his intentions or movements ? - A. No, not that T am

re of ; on one oceasion he wanted me to join the movement, he sid he would
Eiited ino o postion i the servioe i 1ol o i, .
Q, What did Je say 1—A. He sid I would give
that they were to for

Q. Dx(l he say n\n)'(hi\w about the

e position i the Government

A. Not
ere taking ¢~ A. No, T do not remember any

ng ont of thejway.
he suy what position they
particular conversaion ahout the T

Q. Was there anything said as to the length of time he had heen consideri
e length of e had been considering these
oatters {—A. Yo, he told me he §ad o waiting 15 years and at last his opportunity
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